
Prof. Dr. Wilhelmus J. M. Heijman: 
 

Aký je obchod s biopalivami? 

 

Vážený pán rektor, vážená pani dekanka, vážené dámy a vážení páni, 

je mi veľkou cťou dnes tu stáť ako čestný doktor Slovenskej poľnohospodárskej univerzity v Nitre a 

prihovoriť sa Vám. S Vašou univerzitou dlhodobo spolupracujem a to cez program Agrimba, taktiež 

spolu zdokonaľujeme program MBA, ktorého 20. výročie sme spolu oslávili minulý mesiac vo Varšave.  

Kedykoľvek, keď sa ma opýtajú aká je univerzita v Nitre, vždy hovorím, že je to „Slovenská 

Wageningen Univerzita“. Zvyčajne sú s odpoveďou spokojní. Pre obe univerzity bioekonomika má 

zásadný význam a preto by som teraz využil čas a povedal pár slov, aký veľký význam táto oblasť má 

aj v Holandsku.  

Téma bioekonomiky púta čoraz väčšiu a väčšiu pozornosť. Napríklad, v oblasti energetiky všeobecná 

predstava je, že pomocou zdroja biomasy môže sa stať ľahším prechod od ekonomiky založenej na 

fosílnych palivách k ekonomike, ktorá je založená  v najväčšej miere na obnoviteľných zdrojoch.  

Avšak, to nie je len v tejto oblasti, kde bioekonomika púta pozornosť; ako potraviny a 

nepotravinárske aplikácie biomateriálov sú aktuálne témy, najmä ak ide o GMO v potravinovom 

reťazci.  Aby bolo možné zhodnotiť či rozvoj bioekonomiky prevýši svoje očakávania, je vhodné 

zmerať jej veľkosť aj na makroúrovni.  Snažil som sa vytvoriť metódu za týmto účelom a chcel by som 

ju popísať v nasledovnej časti tohto prednesu.  

Európska únia si sľubuje veľa od bioekonomiky. V roku 2012 EK prijala stratégiu  s názvom: „Inovácie 

pre udržateľný rast: Bioekonomika pre Európu“. Stratégia vychádza zo siedmeho rámcového 

programu pre výskum a technologický rozvoj (RP7) a z Rámcového programu EÚ pre výskum a 

inovácie (všeobecne známy ako Horizont 2020).   

„Komisia odhaduje, že sektor bioekonomiky EÚ je v hodnote 2 bil. Eur ročného obratu a predstavuje 

viac ako 22 mil. pracovných miest, čo zodpovedá približne 9% pracovnej sily. Komisia je presvedčená, 

že na riešenie problémov spojených s nedostatkom obnoviteľných zdrojov, globálneho otepľovania a 

znečistenia životného prostredia, rozvoj bioekonomiky je rozhodujúci.  

V minulosti boli rôzne pokusy o zmeranie veľkosti bioekonomiky. Napríklad v Belgicku, Vander 

Meulen a kol. sa pokúsili zmerať veľkosť flámskej bioekonomiky pomocou spočítaním hrubej marže a 

zamestnanosti v bioekonomickom sektore. V Spojených štátoch USDA použili iný prístup, založený na 

vytvorení súboru bioekonomických ukazovateľov .  

Ktoré ukazovatele si vybrať a ako ich definovať znamenajú v tomto prípade veľkú výzvu. Výsledkom 

je, že tieto dva spôsoby merania majú tú nevýhodu, že je prakticky nemožné porovnať výsledky v 

jednotlivých krajinách.  Metóda , ktorú som v mojom výskume použil, umožňuje ľahko porovnať a 

agregovať výsledky krajín so štandardizovanými tabuľkami vstupov a výstupov OSN.  



Na účely tohto výskumu bioekonomika je definovaná ako sektor bioprvovýroby: ktorá je 

reprezentovaná hlavne poľnohospodárstvom, spolu so všetkými ostatnými sektormi, ktoré používajú 

poľnohospodárske a príbuzné vstupy, ktoré sa všeobecne vzťahujú na obchod s biopalivami. Táto 

myšlienka je reprezentovaná na nasledovnom obrázku: 

 

 

Figure 1: Bio-Based and Non-Bio-Based Input and Output.  

 

Druhý obrázok reprezentuje výsledky výskumu. Odhadovaná pridaná hodnota obchodu s biopalivami 

v roku 2014 bola vyššia v porovnaní s rokom 2008. V spomínanom období, toto viedlo k rastu 

bioekonomiky, kým holandská ekonomika ako celok klesala okolo o 35 mld. Eur. 

 

Figure 2: Value added of Agriculture, Bio-business and the Bio-economy in the Netherlands for the 

years 2008-2014.  



 

Figure 3: Share of bio-economy of total value added.  

 

Tretí obrázok reprezentuje podiel bioekonomiky na celkovej pridanej hodnote  v rokoch 2008-2014. 

Výsledky nám poukazujú na to, že zotavenie bioekonomiky z finančnej krízy prebiehalo hladšie ako 

zotavenie celkovej ekonomiky, čo má následok trochu väčší podiel na celkovej pridanej hodnote (zo 

6.6 % v roku 2008 na 7,2 % v roku 2012).  

Sektor nezaložený na bioekonomike bol viacej zasiahnutý finančnou krízou ako bioekonomika. 

Pretože sektor finančných služieb mal väčšie straty počas krízy. Avšak, môžeme skonštatovať, že 

bioekonomika je stále malý sektor s vysokým potenciálom rastu,  rozvoj ktorého bude stále 

zaujímavé sledovať.  

Dámy a páni. Prišiel som k záveru môjho vystúpenia. V súčasnosti, aby sme boli úspešní vo výskume a 

vo vzdelávaní, je potrebné aby univerzity medzinárodne spolupracovali.  Viem, že akademickí 

zamestnanci a manažment je otvorený k takej spolupráci aj v Nitre, ako aj vo Wageningene.  

V súčasnosti, na nešťastie nielen vo Veľkej Británií, sa stáva módou kritizovať EU, ale nemali by sme 

zabudnúť, že veľké rozšírenie  EÚ umožnilo medzinárodnú kooperáciu medzi univerzitami pomocou 

rôznych programov ako Tempus, Erasmus, Horizont 2020. Verím, že môžem naďalej prispievať k 

úspešnej spolupráci medzi Nitrou a Wageningenom aj v nasledujúcich rokoch.  

Ďakujem Vám za pozornosť! 

 

 


